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EDITORIAL
RETORN AL CIVISME

La formació política passa per l’educació cívica puix 

aquesta clava les seves arrels en la condició social de l’home, en 

la seva forma de vida en societat.

Heus ací, doncs, que la ciutadania esdevé el primer pas per 

a adquirir l’educació cívica que reclamem, aquesta que ens fa 

tanta falta perquè sense ella en lloc d’avançar el que fem és 
recular cap a les cavernes.

Les ciutats, és a dir qualsevol poblament humà en règim 
social, són cada vegada menys ciutats. Hi ha més cases, més 

carrers, més llums, més automòbils, més gent però menys per

sones. Gràcies a un menyspreu total del civisme, les ciutats han 
fet possible que parlar de “gent” no sempre signifiqui parlar de 

persones.

D’entremaliats i de beneïts sempre n’hi han hagut.D’actes 

incívics, també, però la contumàcia que hom contempla ara en 

desfer-ho tot, trencar-ho tot, anihilar-ho tot, fa pensar en un 

retorn dels vàndals.

Guixar les parets, embrutar els carrers, volcar vehicles, 

trencar vidres, cremar, assaltar, robar, assassinar, són actes per

fectament tipificats en el còdig penal sense que cap ideologia 

política, per més que algú s’hi escarrassi, pugui arribar a

justificar.
/

Es la negació total del civisme, el que vol dir l ’absència ab
soluta del dret polític, i no oblidem que l’home, animal polític 
per excelència, quan perd aquest dret ho ha perdut tot com a 

home. Només en queda la condició animal. Encara que faci 

voleiar banderes i vagi a votar.

Instància presentada pels veins del Carrer Ampurdà a l'Ajuntament el dia 30 de 
desembre del 1980.

Don José Mestres Costa, vecino de Cassà de la Selva, con Documento Na
cional de Identidad núm. 40.131.396, expedido en esta villa con fecha 11 de ma
yo de 1979, se dirige a Vd. y con el debido respeto
EXPONE: que los vecinos de la C/. Ampurdán, conscientes de la marginación 
que sufrimos, al tener que habitar en la única calle no asfaltada del pueblo, con 
los consiguientes problemas que comporta ya que actualmente se encuentra in
transitable, a Vd. como Alcalde de esta villa,
SUPLICA: se digne dar las órdenes oportunas para que se proceda a su inmediato 
arreglo.
Gracia que se espera alcanzar del recto proceder de Vd., cuya vida guarde Dios 
muchos años.

Cassà de la Selva, a 24 - 12 - 1980 
Y siguen 10 firmas con los correspondientes números de D.N.I.

Resposta de l'Ajuntament el dia 16 de gener del 1981
La Comissió Municipal Permanent en sessió ordinària de data 7 gener 1981 ha 
pres, entre altres, Tacord del següent tenor: 7 .-  ESCRITS DIVERSOS. -  La 
Comisión conoció y  se dió por enterada de los siguientes escritos: de D. Josep 
Mestres Costa y  otros, vecinos de la C/. Ampurdà, entrado al núm. 1908, el dia 
30-12-80, solicitando la urbanización de dicha calle, y  acordó contestar que la 
misma se halla incluida en la cuarta fase del proyecto genérico de urbanización 
denominado calles C lo ty  otras, cuya iniciación se prevé en fecha próxima.
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II ASSEMBLEA DE LES AA.W
DECAMLUNÏA

RESOLUCIONES SOBRE LA LEY DE BASE DE 
REGIMEN LOCAL (aprobadas en el X Encuentro Es
tatal de Federaciones y Coordinadoras de Asociaciones. 
de Vecinos,en Sevilla durante los 6 y 7 de Diciembre de 
1980).

El X Encuentro Estatal de Federaciones y Coordi
nadoras de Asociaciones de Vecinos reunidas en Sevilla 
los días 6 y 7 de Diciembre de 1980,profundamente 
preocupados por la actual situación en que se encuentra. 
h Futura Ley de Bases de Régimen Local,acuerda hacer 
público lo siguiente:

1. a Denunciar el retraso en el que se encuentra la 
presentación en las Cortes de la Ley de Bases del Régi
men Lo cal.Entendemos que los amagos del Gobierno en 
cuanto a esta presentación cumplen el objetivo de sem
brar la confusión no cumplimiento sus compromisos.

2. a Consideramos que esta actuación premeditada 
deterioca y deforma la mentablemente la situación de los 
Ayuntamientos y la propia vida ciudadana,al no tener un 
marco democrático concreto en que desenvolverse.

3. a Al mismo tiempo entendemos que se debe a- 
brir un proceso de información y debate público sobre
el tema .utilizando los Medios de Comunicación Social del 
Estado. Así mismo denunciamos la actitud de las Corpo
raciones Locales al no haber tomado decisiones claras 
con respecto al tema,entendiendo que es necesario que 
intervenga en el debate,planteando sus propuestas.

4. a El Gobierno,los parlamentarios,etc,deberán re
coger y hacerse eco de la Plataforma Reivindicativa de 
las Asociaciones de Vecinos,plataforma de hecho ya 
conocida por todos:

Una Ley que proporcione<autonomia económica y po
lítica a los Ayuntamientos que establezca unos critérioí 
de financiación basados en una mayor participación en los 
presupuestos Generales del Estado y no en la subida de im
puestos, tasas y contribuciones a los ciudadanos y ciudada
nas.

Una Ley que proporcione autonomia económica y po
lítica a los Ayuntamientos(que todos los acuerdos se tomen 
por mayoría simple, que el alcalde lo elijan los concejales...)

Para las AA. de W . queremos y de una manera muy 
especial, que en esa nueva Ley de Régimen Local se dejen las 
puertas abiertas a la participación y al control de los Ayunta
mientos.

Queremos en una palabra que las A A .W . ,las entida
des y todos los hombres y las mujeres de las ciudades puedan 
participar en la vida municipal. Por ello venimos reclamando 
desde hace tiempo;

1. a Que las A A .W . sean reconocidas como entidades 
de interés público y como tal tengan derecho a ayudas eco
nómicas y materiales para el desarrollo de sus actividades.

2. a Que se reconozca a las A A .W . y a las entidades 
ciudadanas como cauce de control y participación popular 
en la vida local.

3. a La nueva legislación debe reglamentar la prote
cción de los derechos vecinales y de sus organizaciones re
presentativas.

Estos derechos serian:
a) Derecho a participar con voz en todos los organimos 

y niveles de la Adminstración Local (Plenos, permanentes, 
comisiones de trabajo....)

b) Derecho de iniciativa ypropuesta. Las A A .W . 
podrán proponer medidas de Gobierno municipal y mocio
nes concretas en los diferentes niveles de la administración 
local. El derecho de propuesta será de obligada consideración 
y se responderá públicamente.

c) Derecho de consulta por parte de la Corporación an
te los ciudadanos y ciudadanas y sus organizaciones repre
sentativas a la hora de emprender acciones que vayan a incidir 
sobre las condiciones de decida del municipio o parte de él
o en todo caso sobre el presupuesto programa de ordena
ción.

d) Derecho a Referendum municipal ante cuestiones 
de trascendencia, con la petición de un determinado número 
de ciudadanos y ciudadanas o por decisión de revocar la 
Corporación municipal o parte de ella.

e) Derecho a disponer de imformación periódica de
fácil acceso y con antelación suficiente de las actividades 

dai Ayuntamiento, así como libre acceso a las actas, libros 
contables, expedientes municipales.....

Para conseguir estos objetivos, que nuestras peticio
nes sean escuchadas y se contemplen en la futura Ley, las 
Federaciones y Coordinadoras asistentes al X Encuentro, 
acuerdan iniciar la siguiente campaña:

1. a Hacer público y popularizar nuestras propuestas 
sobre la Ley de Bases de Régimen Local utilizando para e- 
11o:

2. a Asambleas en los barrios, debates y lanzamientos 
escritos de la propuesta. Entendemos que es necesario si
multáneamente, sacar concretos a los parlamentarios y los 
Ayuntamientos mediante la presentación de mociones que 
serán defendidas por las Federaciones públicamente en los 
plenos. En concreto consideramos necesario que a nivel de 
las Corporaciones locales se creen Comisiones mixtas para 
estudiar la Ley de Bases de Régimen Local.

3. a Lanzar un cartel a nivel de todo el Estado y en las 
diferentes lenguas, para apoyar la campaña de imformación 
y movilización de las AA. de W . y los ciudadanos. Este 
cartel se difundirá en la última semana de Enero de 1981.

4a. Iniciar inmediatamente después de esta primera 
fase de la campaña de popularización, entrevistas y contac
tos al más alto nivel:
Director General de Administración Local, Ministerio de 
Administración Territoral y Presidentes de los Grupos Par
lamentarios. Así mismo estos contactos y entrevistas se 
mantendrán también a nivel de los distintos organismos au
tonómicos.

5.a Establecer unos mmimos .niveles de Coordina
ción cuyo objetivo será informar con la mayor rapidez a las 
Federaciones y Coordinadoras de la marcha de la Ley. Se 
establece una comisión formada por las Federaciones de Má
laga, Sevilla, Madrid, Barcelona, Euskadi, abierta a la incor
poración de otras Federaciones de otras nacionalidades y re
giones. Esta comisión en el momento de tener entrada en 
las Cortes el proyecto, convocará con urgencia una reu
nión para estudiar el tema y ver las posibles actuaciones al 
respecto. ■
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PARLEM AMB... L’ALCALDE
A dos mesos vista de la dimissió del Grup Socia

lista i mirades les coses fredament, C. i U. que vostè 
presideix, actuaria de la mateixa manera?

Rotundament NO. Quan ens reunirem els dos 
Grups abans de l ’elecció d ’Alcalde, vam proposar 
nomenar les Comissions i repartir el treball inde- 
pendenment de qui sortís elegit, doncs nosaltres 
anàvem a treballar a les ordres de qui fos, però ni 
es volgué acceptar, ni després s’ha volgut comentar.

Havent quedat el nombre de Consellers reduït a 
més de la meitat, es sent optimista per portar a 
terme els projectes que hi ha sobre la taula?

El que arribin a terme no és qüestió del número 
de Consellers, sinó de tota una problemàtica de 
traspassos, burocràcia, manca de disponibilitat eco
nòmica, etc. Res es queda endarrerit per manca de 
dedicació de to t el Consistori.

Sense l ’oposició d’un partit polític dintre el 
Consistori, no l’hi dóna la sensació d’haver tornat 
al sistema polític anterior?

No, perquè l ’oposició existeix entre nosaltres. E l 
què passa és que l ’exposem en les reunions que 
periòdicament tenim els set components de l ’actual 
Consistori i democràticament respectem l ’opinió 
de la majoria. Es a dir, fem  una oposició construc
tiva i de la mateixa no en fem  un espectacle.

Es sent més obligada en el seu càrrec, cobrant el 
sou estipulat per la llei?

Més obligada no, doncs hi vaig anar amb un total 
esperit de servei i de dedicació. E l què em sento és 
més compensada de les hores que hi passo i que 
ara, per ésser pocs a treballar fa que la tasca dels 
Regidors sigui també de molta més dedicació cosa 
que justifica, sobradament, el que també ells tin
guin una assignació aquest any.

A l’Assemblea Nacional de les AA. VV. del 
proper dia 1 de Febrer, es posarà a debat la nova 
llei de Règim Local, on es demanarà una participa
ció dintre els Ajuntaments. Com la veu aquesta 
petició?

M olt positiva. Crec que l ’Ajuntament ha de te
nir al poble m olt informat i alhora ha d ’haver-hi 
qui li faci arribar la veu del poble. Nosaltres ho 
intentem però amb unes AA. VV. ben estructura

des, reconegudes oficialment i totalment represen
tatives, la relació Ajuntament-poble po t comple
tarse m olt més.

El problema de l’aigua a Cassà, és greu?

Molt. Com a per tot. Però crec que estem prop 
d ’una solució m olt bona. E l Pla d ’Obres i Serveis 
d ’enguany que preveu la portada d ’aigües ha estat 
aprovat. Les prospeccions estan donant bon resul
tat i en quan tinguem els permisos dels Ajunta
ments per on hem de passar i dels particulars 
quines finquem hem d ’atravessar, la Diputació ja 
podrà posar el Projecte a subhasta.

Jubilats ens pregunten, què passa amb la llar del 
Pensionista?

Us contesto avui dia 25. Doncs bé, el dimecres 
dia 28, anem amb el Conseller de Sanitat, a Barce
lona, on tenim una entrevista amb la Conselleria de 
la Generalitat per a endegar-ho el més ràpidament 
possible. A ix í ho han promès.

A mitjans del mes de novembre, es va arribar a 
l’acord amb Obres Públiques per a instal·lar 
semàfors a la carretera, i de la seva ordenació; sa
bem que l’afer va endavant. Quan creu que podrem 
gaudir d’aquesta millora?

E l Delegat d ’Obres Públiques m ’ha promès la 
seva visita per a la propera setmana. Es farà una 
visita d ’inspecció a la carretera per a estudiar 
conjuntament els semàfors, la sortida del Cj. 
M o lí i els estacionaments a la carretera. Per a 
aquesta visita d ’inspecció ja he invitat al President 
d e l ’AA. VV.

A  estat important l’ampliació del Dispensari de 
la carretera, però tothom sap que ens queda 
petit encara. Es imminent la construcció del nou?

Crec que en el proper Ple, al Febrer, ja podrem 
enviar el projecte a Urbanisme. En la visita de di
mecres a la Generalitat veurem si econòmicament 
ens poden ajudar amb quelcom. Quan el projecte 
estigui aprovat anirem a intentar un concert amb 
la Seguretat Social. Voldríem que fos una realitat 
dins aquest any. Però va to t tant lent!

S’ha pensat seriosament amb una planificació 
sanitària a Cassà, a tots els nivells?

(segueix)
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CARNET D ’ESTUDIANT 
No passa desapercebut, encara que és 

“ normal” en molts productes, l ’augment de les ta
rifes dels transports públics. Aquest augment arriba 
fins a les 47 pessetes, que és el que val un viatge 
Cassà-Girona, cosa que ha sorprès a molts pares que 
cada dia veuen més minvades les seves possibilitats 
adquisitives.

En el rebut del mes de febrer s'ha descomptat 
un dia del mes de gener, doncs el dia 28, Sant 
Tomàs, fou festa.

La Companyia d ’Autoòmnibus Girona-Sant 
Feliu ens posa en coneixement unes irregularitats 
que es produeixen encara que no amb molta fre
qüència, però, una sola vegada ja és massa.

No direm noms per aquesta vegada. Però que 
tinguin en compte les dues estudiants que passen el 
Carnet de Viatge a les seves companyes, enganyant 
a l ’empresa, que si es torna a produir un fet tan 
vergonyós, no tindrem altra sortida que publicar 
els noms. Doncs no permetrem que s’anul.li un 
servei que beneficia a tanta gent per la poca for
malitat de dues senyoretes.

P A R L E M  A M B .. .  L ’A L C A L D E  (ve de la pàg. anterior)

Sí. La passada setmana el Conseller de 
Sanitat, acompanyat d ’una altre Regidor s ’entre
vistaren amb el Delegat Territorial i estudiaren 
aspectes m olt concrets d ’aquesta problemàtica: 
Competències de l'Ajuntament, obligacions dels 
metges locals, inspecció sanitària escolar, etc. El 
dia 30 ens reunim amb els metges per a discutir-ho 
amb ells, i a més a més, amb la seva col·laboració, 
organitzem una tanda de conferències divulgatives 
que poden ésser de gran interès.

Digui la seva...

Que digui la meva? Em faré ressò d ’una frase del 
Rei que he llegit avui en el diari: “Sols vull que 
se’m recordi com una persona honesta que ha in
tentat en to t moment complir amb els seu deure’ ’. ■

CINEM A

Tots els afeccionats al bon cinema recordem 
a Miquel Porter i Moix, hitoriador i crític cinema
togràfic, que tantes vegades ens va deleitar i ins
truir amb la seva fàcil paraula durant les sessions 
de Cinema Club que es celebraven a Cassà.

En Miquel Porter ha estat nomenat responsa
ble de Cinema de la Generalitat. Certera decisió, 
però gran responsabilitat la que cau sobre les seves 
espatlles. Esperem i desitgem que la seva actuació 
sigui a favor d'un cinema cada dia més de casa,més 
català.

CONCERTS

Dos esdeveniments musicals han tingut lloc 
a Cassà durant el passat mes de desembre.

Amb un programa dedicat a les Festes Nada
lenques, es presentà la Coral Ressò, fent una ac
tuació digna de la gran tradició que el poble, 
sortosament, manté per al cant. 35 veus molt 
ben conjuntades, sota la direcció de Na Mont
serrat Casanova, que esperem ens delectin tant 
sovint com els afeccionats voldríem.

L'altre aconteixement, fou l'actuació de 
l'orquestra de Cambra de Girona, dirigida pel 
mestre Joan Guillaume.

Unes 50 persones vam tenir el goig d'escoltar 
la magnífica interpretació d'obres de Mozart, Bach, 
Albert, etc.

Volem creure que la poca assistència al Con
cert podria ésser que molta gent no ho va saber, o 
que la grip va privar sortir de casa a molts veins. 
No volem pensar que el motiu fos la "grip crònica" 
que patim fa molts anys, que solament ens permet 
de sortir per anar a "disfrutar" d'un "Apocalipsis 
Caníbal".

RESOLUCIÓ DEL "TRIBUNAL ECONÓMICO 
ADMINISTRATIVO PROVINCIAL" EN L’AFER DE LES 

CONTRIBUCIONS ESPECIALS DE LA RAMBLA 
11 DE SETEMBRE

" E l  Tribunal Econ ómico - Administrativo provincial acuerda 
en única instancia en esta v ía, estimar la reclamación formulada por 
D .  Francisco Nadal Oller y  34 más, y 1) Anular las liquidaciones 
giradas a cargo de los citados por contribuciones especiales con m o 
tivo de las obras de urbanización de la Av d a.  del General Mola de 
Cassá de la Selva, procediéndose en su caso a la devolución, como 
indebidas, de las cantidades ingresadas por este concepto; 2) Orde
nar la tramitación en debida forma del acuerdo municipal de im
posición de Contribuciones especiales por obras de jardinería por 
razón de la citada urbanización, y 3) Anular las actuaciones muni
cipales llevadas a cabo para exigencia de las contribuciones espe
ciales a partir del momento posterior a la aprobación del Presupues
to extraordinario para dichas obras, a fin de que se proceda a la 
tramitación del correspondiente expediente de aplicación de contri
buciones especiales en forma legal y reglamentaria."
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ESCOLTAT EN EL CAFE
per Alex el Mago

L'afer de la Llar dels Jubilats no acaba de trobar 
la sortida que tots voldríem. Després de la sun
tuosa cerimònia de la col.locado de la primera 
pedra, de quatre cartes que segurament han acabat 
damunt la taula d'algun despatx, tot ha anat 
caiguen en l'oblit.

Ara n'és un bon aparcament, s í senyors, això si 
que feia falta de veritat al poble, I allà els muni
cipals no et persegueixen per qüestions d'horari. 
No es poden fer les coses tant a la bona de Déu. 
En aquell indret fins els avis més forts acabarien 
reumàtics per la humitat existent.

Es comenta que un grup de veterans ha des
enterrat la famosa primera pedra, la tenen ben 
guardada per al dia que decideixin de fer-ho bé 
i en un bon lloc i sobre tot... de pressa.

Un dia d'aquests hom va veure a un personatge 
vinculat a l'ajuntament observant atentament un 
dels pous que la Companyia de Telèfons té instal- 
lats a la carretera per a la conducció dels cables de 
la línia. Tant mirava el forat del túnel com dirigia 
la vista a l'altre costat de carretera, inclús va ajupir- 
se com si volgués tenir millor idea de l'alçada i 
amplada del túnel.

Quan va marxar atravessant la via, feia uns pas
sos igual com el que calcula mentalment una dis
tància i  en arribar a l'altra banda tornà a girar-se 
pensatiu. En posar-se la mà a la butxaca jo ja pen
sava que treuria el paper i  llapis per a fer les opor
tunes anotacions, però no, va treure el seu paquet 
de "ducados" i  encenguen un cigarret va mirar al 
cel mentre tirava carrer amunt.

...i jo que pensava que per fi algú havia trobat 
una solució al problema dels vianants per a atraves- 
sar la carretera...

El govern i en general tots els partits polítics 
tenen molta por i  es mostren m olt seriosos quan 
parlen del problema de l'atur, però no es que 
vulguin procurar de qué tothom tingui feina, no, 
és que, us imagineu que si l'atur anés en augment, 
en ésser cada vegada menys els qui treballessin su
posarien menys descomptes de l'I.R .T .P ., de les 
assegurances socials, de la declaració de renda i 
altre sèrie de petits desembossos que quasi tots 
sofrim, cada vegada seria de menys volum l'ingrés 
de pessetes que recollirien per a assegurar-se els

seus sous. Aquesta si que ja és més possible sigui 
la seva principal preocupació.

No fa molts mesos al posar-se els immaculats 
semàfors davant de les Escoles Nacionals es va 
sentir alguna queixa de que s'havien passat un xic 
eol.locant-ne tants. Es deia que al Col.legi La Sa/le 
no h i havia més que unes tristes senyals de tràfic 
per a tota precaució, i que a la Rambla n'hi havia 
massa pel trànsit que h i passa.

Solució: ara treuran dos semàfors de la Rambla i 
els possaran al carrer Ample i  al del Germà Agustí, 
a ix í tots els nens estaran igual protegits. Faltaria 
més...

A Madrid només treballen un 30  per cent dels 
seus ciutadans. Si dintre d'aquesta xifra també si 
conta to t l'aparell de govern, molts ministres, més 
ex-ministres i altres herbes del poder, resulta que 
quasi ningú fo t cop.

D'aquella famosa apagada que deixà a la ciutat 
de Nova York a les fosques a finals dels anys sei
xanta, els fruits es recolliren a les oficines munici
pals on al cap de nou mesos s'hi formaren llarges 
cues.

Els primers dies d'aquest any a Cassà va passar 
tres quarts del mateix. Sabem que a les oficines de 
l'ajuntament s'estan ja preparant amb forces reser
ves de paper i  tinta per als feliços aconteixements 
de! proper mes d'octubre. "En todas partes cuecen 
habas" i més si no h i ha Tele.

Els homes en general tots han fet la "m ili", i  es
tan acostumats a complir les ordres d'un sergent 
"bocazas" sense fer masses preguntes, però les 
dones no, elles volen una explicació quan el senyor 
de la bata blanca (que a més no és ni seva) les fa 
sentar on ell diu i  sobre tot que no xerrin massa i 
n i tant sols protestin la més mínima, només s'han 
de lim itar a vigilar bé el número que ell els h i ha 
donat per a esperar el seu torn. Es diu que ara li 
compraran una gorra i  uns galons i que abans de 
deixar-les entrar les farà formar al mig de la 
voravia en fi la de tres i numerar-se per la dreta, 
doncs n'està ben tip de què se li col i la gent. Ah! 
i després a callar!
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AVANTAT
Aquest fet suposa, però, un repte seriós per 

al comerç cassanenc. La prova de fidelitat palesada 
per l'Associació exigeix una justa correspondència 
per part del comerciant que va més enllà, repetim- 
ho, d'una simple bonificació econòmica. Aquest 
repte és to t un veritable compromís, una profunda 
responsabilitat. Suposa, en primer lloc, l'obligato
rietat de mantenir uns assortits d'articles complets 
i atractius, una qualitat indiscutible, uns preus rao
nables i un sentit de la funció de servei que no sem
pre rep el client en la mesura que ho desitjaria.

En segon lloc, la imperiosa necessitat d'im 
primir una actitud dinàmica a la seva professió, 
agençar i embellir la botiga, muntar bons apara
dors, presentar la a tota hora amb aspecte net, 
ordenat, digne del client, aspectes, a fi de comptes, 
d'un ofici que ha de viure del públic, més ben dit, 
del públic que torna.

Som conscients de que hi ha sectors 
comercials l'explotació dels quals no serien renda- 
bles a Cassà. Lògicament, el comprador ha d'anar 
a buscar-ho fora de la vila, a Girona generalment, 
quan no a Barcelona. Però són pocs articles els que 
hom no pot trobar a Cassà. En aquests casos, el 
soci de l'Associació de Veïns tindrà unes adreces 
on podrà comprar-ho, a Girona, és clar, amb els 
mateixos avantatges econòmics que si ho comprés 
aquí. No hi haurà mai, que quedi clar, cap espurna 
de competència ni desmentiment al lema de la 
campanya: "Comprem a Cassà", però el botiguer 
cassanenc ha de fer molt, ho ha de fer tot, per a 
no donar motiu a la decepció i a la desconfiança.

Heus ací, doncs, com d'una iniciativa que 
en principi proposa un avantatge econòmic per a 
un sector de públic, esdevé vehicle per a una millor 
comprenetació i profit mutu entre els estadis de 
comprador i venedor, tot això dintre el cercle de la 
vila i en funció d'una consciència de cooperació 
lliurement acceptada.

LLISTA PROVISIONAL 
D'ESTABLIMENTS I COMERÇOS 
COL·LABORADORS EN LA 
CAMPANYA "COMPREM A CASSÀ"

GENER-CASADEVALL, S. A.
Instal·lacions Elèctriques i Fontaneria

C A  M a jo r , 17 - Cassà

JORDI FRIGOLA
Lampisteria i Electrodomèstics

CA Raval, 51 - Cassà

CAMISERIA
Concepció Esteva de Planas

Plaça çie la Coma, 16 - Cassà

JOAN DAUSÀ XIBERTA
Sastreria i Confeccions

Plaça de la Coma, 24 - Cassà

PUIG - MIAS
Electrodomèstics

CA Xavier Carbó, 37 - Cassà

FERRETERIA VINAS
Carrer Abaix, 2 - Cassà

JOGUINES MARIONA
C/. del Molí, 25 - Cassà

JORDI SALVADÓ
Electrodomèstics - Ràdio - TV.

Carrer Mesures, 1 - Cassà

MARIA TERESA
Merceria

CA Barraquetes, 16 - Cassà

COMPREM A

CASSÀ f
COMPREM A CASSÀ

Gran Campanya de promoció del comerç cassanenc 
a iniciativa de l'Associació de Veins.

Contràriament al que hom podia sospitar, 
no ha estat cap imaginària unió de botiguers cassa- 
nencs la promotora de la campanya "Comprem a 
Cassà", sinó l'Associació de Veins la qui ha abocat 
el seu esforç en sensibilitzar als vilatans a realitzar 
llurs compres en el comerç local en lloc de fer-les 
a fora.

Una iniciativa que ha estat acollida amb 
satisfacció per part dels comerciants cassanencs a 
qui no ha passat desapercebuda la seva transcen
dència en uns moments de crisi que obliga a con
centrar esforços per part de tots.

El "Comprem a Cassà" és més que una 
prova de bona voluntad i un desig de quedar bé. 
La campanya va més enllà de la bonificació en les 
compres que el botiguer reserva al soci de l'Asso
ciació de Veins. El descompte és interessant, no 
hi ha dubte, però més interessant encara és el fet 
que hagi estat una entitat civil i no una gremial o 
oficial qui hagi llençat la idea i es proposi a dur-la a 
terme.

De fet, això palesa una qüestió important: 
l'eficàcia d'organitzacions al marge de compromi
sos oficials, oficiosos o polítics a l'hora d'escome
tre empreses d'autèntica vàlua ciutadana. Perquè la 
campanya del "Comprem a Cassà" en té de vàlua 
ciutadana. Profunda. Tan profunda com que mai 
ningú s'havia adonat, ni els mateixos botiguers, de 
la necessitat de recolzar el comerç local mitjançant 
una conscienciació del públic, en aquest cas l'ampli 
sector de consumidors inclosos o depenents de 
l'Associació.
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G E S PER A LS SOCIS

!
I

I ASEGURANÇA GRATUÏTA CONTRA EL RISC I 
______ D’ACCIDENTS DE CIRCULACIÓ |

Formant part del pla d’avantatges per als 
Socis de l’Associació de Veïns que fou exposat en 
la darrera Assemblea, la Junta Directiva ha subs
crit a la Companyia d’Assegurances PORVENIR 
una pòlissa per assegurar gratuitament a tots els 
socis contra el risc d’accidents de circulació, els 
quals, a partir del primer de gener i al corrent de 
l ’anualitat 1981, tindran unes garanties de:

50.000 pessetes en cas de MORT t

100.000 pessetes en cas d’INVALIDESA 
permanent, total o parcial segons la taula tècnica 
de percentatges supeditats a la importància del 
membre invàlid.

L ’assegurança cobreix el risc tant com a 
conductor, conduït o vianant.

Les condicions de la pòlissa subscrita a 
PORVENIR ofereix als Socis la possibilitat d’aug
mentar voluntàriament les garanties mitjançant el

pagament d’una prima suplementària de 60 pesse
tes anuals en el cas de desitjar doblar les garanties 
(100.000 pessetes per mort i 200.000 pessetes per 
invalidessa permanent); 120 pessetes si hom desit
ja triplicar-les (150.000 pessetes per mort i
300.000 pessetes per invalidesa permanent), etc.

Un altre avantatge és que el Soci de l ’AVC
pot incloure en aquesta assegurança els membres de 
la familia que visquin amb ell, en tant que siguin 
esposa (o  marit), fills menors de 18 anys i els pares, 
amb una prima reduïda de 60 pessetes anuals per 
persona inclosa. Tindran les mateixes garanties de
50.000 pessetes en cas de mort i 100.000 pessetes 
per invalidesa permanent. Aixó fa que un Soci amb 
esposa i dos fills, pot assegurar tota la familia, ell 
inclòs gratuitament en calitat de Soci, contra el 
risc de circulació, per menys de 35 cèntims diaris.

La Companyia d’Assegurances PORVENIR, 
col·laboradora de l’Associació de Veïns de Cassà, 
us tindrà al corrent d’altres modalitats de pro
tecció de la familia i la llar en condicions especials 
per als Socis. Feu atenció al proper missatge.

ASSESSORIA JURIDICA GRATUITA biblioteca de
En el món en què vivim que cada dia és més complicat i ple 

d'engrinyes, ens és necessària una orientació, un consell d'un espe
cialista perquè ens orienti la nostra manera d'actuar.

Essent conscients d'aquesta necessitat, l'Associació de Veïns 
proporciona un Servei Gratuït d'Assessoria Jurídica per a tots eis 
socis. A  partir del dijous dia 12 de febrer ja es podrà comptar amb 
aquest servei, de les 7 a les 9 del vespre en el local de l'Associació.

Aquest Servei d'Assessoria serà setmanal (cada dijous) i hi po
dran fer les consultes necessàries sobre qualsevol assumpte. Com tot 
servei de cara ai soci, serà correcte, efeicaç i discret.

En el cas de que un associat volgués tirar endavant i portar als 
tribunals un assumpte assessorat i guiat pels nostres advocats, 
l'import de les despeses tindrien una rebaixa del 50 per cent sobre els 
preus normals que solen aplicar els advocats de la capital.

És un altre servei, digne de tenir en compte, que l'Associació 
de Veïns possa a disposició dels seus socis.

L'ESTEL CLAR
Objectes regal

C/. del M o l í ,  17 - Cassà

BOSCH - TORT
Joieria i Rellotgeria
C/. Aba ix ,  31 - Cassà

JARDINERIA LLUÍS PAGÈS
C l .  Enric Coris, 29 - Cassà

FOTOGRAFIA SERRANO
C l .  Raval, 52 - Cassà

FERRER
Articles viatge i esport

P u ja d a  P o n t  de  Pedra ,  2 - G i r o n a

AMADEU AGUSTÍ
Optica

R am bla V e rdagu er,  8 - G i r o n a

9 * la  C a ix a ”
noves adquisicions

Suqué, G 
Bagué, E, 
Lorenzi, F. 
Soler, J.M. 
Kormondy, E. 
Smith, A. 
Ciurana, J. 
Gongora, L. 
García Lorca, F. 
Caballero, F. 
Daudet, A. 
Eurípides 
Historia 
Morgan, W. B. 
Roca, F.

En Francesc, en Daniel i els guissos 
Petit retaule de la vida medieval 
Aprende a dibujar 
Gentilicis deis paísos catalans 
Conceptos de ecología 
La naturaleza programada 
Els vins de Catalunya 
Antología
La casa de Bernarda Alba...
La Gaviota
Tartarín de Tarascón
Alcestes - Las Bacantes - El Cíclope
Historia gráfica de Catalunya
Geografía agrícola
Política económica y territorial a Catalunya 

C A V A  Dfi PENSiONS
_  g~\ _ • _____11

Ja Caixa’
OBRA CULTURAL 

DE LA CAIXA DE PENSIONS 
PER A LA VELLESA I D'ESTALVIS
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JA TENIM 
SEMÀFORS

N o ens referim pas als instal·lats a la Rambla, 
davant el Col·legi Nacional.

Les gestions fetes per l ’Associació de Veïns 
amb el suport de més de 700 signatures ha donat 
el seu fruit.

A mitjans de novembre passat la Sra. Alcal
dessa s’entrevistava amb el Sr. Delegat del M.O.P., 
en la qual vàrem ésser invitats com a promotors de 
la futura millora.

Una entrevista m olt cordial en la que l ’Alcal
dessa va exposar amb molta claretat, —fent-se seu 
el problema—, la gran necessitat, no solament de 
col·locar-hi els semàfors que es considerin conve
nients, sinó aconseguir una regulació general de 
tota la carretera, amb passos de vianants senyalit
zats, cartells orientatius, regulació de l ’aparcament, 
parada d ’autobús, etc.

En preguntar l ’Associació de Veïns al Delegat 
del M.O.P., Sr. Muñoz, i a l ’Alcaldessa si la decisió 
i responsabilitat de tirar endavant aquesta millora 
la prenien en ferm, i si era inminent la seva ejecu- 
ció, ens contestaren que podíem fer pública la de
cisió dels dos organismes, d ’instal·lar semàfors i 
regular el trànsit de la carretera que travessa la 
nostra vila.

Ens consta que s’han fe t gestions ja, per part 
de l ’Ajuntament, per a obtenir diners per començar 
a posar f i l  a l ’agulla i poder per la Festa Major 
passar tranquïlament i sense presses, fumant un 
cigar, celebrant la consecució d ’una obra realment 
necessària per a tot el poble, i promocionada pels 
mateixos veïns.

NOTA: El dimarts dia 27 de gener, hi va 
haver el primer contacte amb O.P. Han estat a 
Cassà per a estudiar ja sobre el terreny les necessi
tats i punts de col·locació dels semàfors, per tal de 
que es confeccioni el projecte i tirar-lo endavant. 
En confeccionar el projecte esperem que els 
tècnics tindran en compte i en prioritat la seguretat 
del vianant, reduint la velocitat dels vehicles. Al 
mateix temps, abans no es presenti el projecte al 
M.O.P. que el veïns tinguem l’oportunitat de dir-hi 
la nostra.

TRADICIONS 
I COSTUMS

S'apropa la Quaresma, un període de “ set 
setmanes menjant bacallà salat”  deien els goigs que 
cantàvem per la vigília del Ram i Pasqua per les 
cases del poble i les masies dels voltants, demanant 
alguns bunyols, ous i diners. Durant la postguerra 
la gana ens feia córrer i ens donava per cantar. Qui
nes coses, eh? Ara tothom va fart i ningú canta. 
Encara guardo la lletra dels goigs per si tenim de 
tornar-hi, però, ja en parlarem un altre dia de tot 
això.

Quan va ésser imposada la Quaresma, per a 
netejar l'ànima del pecat, va sorgir d'una manera 
espontània i tolerada per l'església, -com  el comiat 
d ’un any de llibertat i diversió—, unes festes popu
lars anomenades Carnestoltes. Era com una benana- 
da a l ’alegria per a entrar en un temps de penitèn
cia.

A  pesar de molts anys de privació del Carnes
toltes a la nació espanyola, al·legant motius de 
seguretat i moralitat, ha continuat viu en la 
tradició del país, celebrant-se en tots el pobles i 
ciutats amb més força que mai.

Però a Cassà, per tradició intentem fer reviure 
una altra festa, única a les comarques i segurament 
arreu del país: “ El primer mercat de Quaresma” . 
Seria interessant que algun cassanenc erudit ens 
expliqués els orígens d'una festa tan singular, que 
suposem tingué els seus entrebancs i detractors.

El primer mercat de Quaresma a Cassà pel 
qué hem sentit a dir, era una segona Fira, on hi 
havien parades d ’aiguardent, vins, menjars i... 
bon ball, per atraure a la clientela de les rodalies. 
Era el dia que les orquestres provaven els músics 
nous per a la temporada següent que començava 
per Pasqua Florida. Set setmanes sense ballar, 
quina barbaritat! On anaven? al cine, a caçar 
violes...

Era tot una Festa. És encara una tradició 
que no podem deixar morir del tot, doncs l ’any 
passat -era el segon any- ja es va notar satisfac
tòriament que els veïns de Cassà estimen les seves 
tradicions, les seves costums.

Atenció al Diumenge de Carnestoltes, atenció 
al Primer Mercat de Quaresma...
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D IU M EN G E, D IA  1 DE M A R C  D E L  1981 

A la pineda del Remei
I I  G R A N  S A R D IN A D A

Actuació de les M AJO RETTES de l’A.P.A.E.N.
Seguidament, Sis Sardanes per la Cobla 
LA  PR IN C IP A L  DE LLA G O ST ER A

I  C O N C U R S  D ’A R R O S S A D E S
QUI FARÀ L’ARRÒS MÉS BÓ?

A les 4 de la tarda 
Audició de Sardanes

D IM ECRES, D IA  4 DE M A R Ç

P R IM E R  M E R C A T  D E  Q U A R E S M A

I I I  CONCURS DE DISFRESSES IN F A N T IL S
A dos quarts de 6 de la tarda, Concentració al Passeig Vilaret

CERCAVILA
DESFILADA DE DISFRESSES

amb la participació d’un grup animador
Premis per a tothom 

N IT  A  LES 10
G R A N  B A L L  D E L  P R IM E R  M E R C A T  D E  Q U A R E S M A

Presentació a la comarca de dues fabuloses orquestres

La Salseta del Poble Sec
i GRUP NEVADA

A IX E Q U E M  LES NOSTRES FESTES!

NOTES: Els actes del dimecres es celebraran al Magatzem de la Brigada.
Per a les inscripcions al Concurs de Disfresses Infantils i per a la reserva 
de taules i cadires per al Ball de Nit podeu dirigir-vos a: Lampisteria 
Jordi Frigola - Raval, 51 - Telèfon 46.11.15  -  Cassà.

A ctes o rgan itzats per l ’Associació de V eïns i p a troc ina ts  pel 
M agnífic A jun tam en t.
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BÚSTIA DEL SOCI...
CASSANENCS IL·LUSTRES

"He sentit dir que i'Ajuntament té intenció de 
retolar alguns carrers amb noms de cassanencs en
cara vivents. Què en sabeu d'això? Quina opinió en 
teniu?". M A R TA S .

Nosaltres també ho hem sentit a dir però, 
parlant amb franquesa, ens sembla que és una bola 
impressionant. La costum de fer-se dedicar carrers 
té un inconfundible regust franquista, de generals 
"héroes de la Cruzada" o de presidents de clubs de 
futbol de l'escola madrilenya (Santiago Bernabeu, 
Vicente Calderón, Rico Pérez) qui posaren llurs 
noms a sengles estadis aixecats amb els diners dels 
socis. Dubtem que el Consistori de Cassà, el prestigi 
del qual ha tingut sotracts bastant sorollosos, 
s'arrisqui en frivolitats tais com la de premiar vani
tats humanes que per bona que en sigui la intenció 
mai ho serà a gust de tothom. Sense anar més 
lluny, no fa gaires dies l'ajuntament de Badalona, 
endut per deliris semblants, va dedicar una plaça al 
Dr. Puigvert, badaloní il·lustre, i l'internacional- 
ment famós uròleg va pregar que li fós retirat 
l'honor tot significant que els senyors edils havien 
ficat els peus a la galleda. Nosaltres considerem el 
Consistori cassanenc amb més sentit comú que 
el de Badalona. De debó.

EM SENTO TANT CONTENT!

Si no arriba la present massa fora de temps, 
pregaria que es publiqués la present a "Cartes al 
Director":

Em sento tant content! A la mínima estic 
de baixa, ja que e/s metges n i tant sols me miren 
bé quan dic que estic malalt. Unes signatures, i  a 
vegades em donen e/s paperets per ade/antat i  tot. 
Em sento tant content! i ara m'han arribat notícies 
que una central sindical es preocupa per quan 
descansi, que l'empresa em pagui ei 100 per cent 
del meu salari. Això ja és ei "no va màs"l. Ara si 
que podré cuidar bé ei meu hortet. Em sento tant 
content, ara! (jn vivillo

FE i ESPERANÇA

"Som una colla de jubilats que vam rebre amb 
satisfacció la notícia de construir-nos una Llar. Pri
mer, i'enderroc de les cases velles; després, el solar

a la vista; tot seguit el cartell de la Caixa Provincial 
amb tot allò del suport financer, al cap de poc 
temps el pressupost... Tots e/s jubilats ho te niem 
coll avall però, ai! el carro es va aturar i  sembla que 
n'hi ha per dies. L'Ajuntament no en sap res, la 
Seguretat Social no en sap res, la Caixa no en sap 
res i  l'Associació de Veins em sembla que tampoc 
en sap res. A qui podem acudir? M ANEL B.

A la Divina Providència.

AGRAÏMENT

Monsieur Maire de Le Boulou 

Magnífic Ajuntament de la Vila:

És amb esperit de vertader agraïment que els 
hi donem les més grans mercès pel seu noble gest 
d'alliberar-nos de tan difícil situació, on la neu 
ens havia assetjat, la nit de l ’ l  1 al 12.

Doncs la nit dalt la muntanya es presentava 
molt negra, a pesar d ’ésser tan blanca.

Tot el personal, per la seva simpatia i fines 
atencions, són mereixedors del reconeixement de 
tots nosaltres.

Ara es comprèn que tantes honorables famí
lies de Cassà de la Selva, trobéssin acolliment i 
refugi durant els tristos dies de la nostra guerra 
civil en una Vila tan gentil i generosa.

Una família de Cassà de la Selva (Girona) 

D. C. Cassà, 14 de gener del 1981

ELECTOR DESMORALITZAT

Jo vaig votar la candidatura dels socialistes 
independents que darrerament van dim itir de llurs 
càrrecs a /'Ajuntament. Els qui, com jo, vam votar- 
los, com quedem? FRANCESC A.

Bastant maiparats. Al no haver-se produit 'a 
la sustitució, aquestaopinióesdevé Inútil. El defecte
rau en el desconeixement visceral del joc democrà
tic, amb tots els daltabaixos que comporta, i en el 
fet de creure que la democràcia és la dictadura de 
la majoria. La perseverància en aquest error ha pro
duit molts disgustos, sobre tot als polítics joven- 
çants i a aquells que tot ho han après ran d'una 
taula de cafè. Veritablement aquest no és el cas 
dels dimissionaris cassanencs però el resultat és el 
mateix. De qualsevol manera, paciència, puix és
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BÚSTIA DEL SOCI

sabut que hi ha més dies que llonganisses i d'aquí 
a quatre dies, com aquell que diu, ja hi tornarem 
a ser. Salut per a veure-ho i tornar a votar. De res.

CULTURA PANSIDA

"A  Cassà h i ha ben poques m anifestacions 

a rtís tiq u es i  cu ltura ls. A ltre s  lo ca lita ts  més pe tites  

m antenen grups de teatre, cinem a am ateur, fan ex

posicions de p in tu ra , fo to g ra fia  i  escultura, donen 

conferències, celebren cursets, etc. A  Cassà, què 

fe m ? " DO LO R S M.

Es toca el flabiol. I el tible. I la tenora. Us 
sembla poc? Ves pel carrer que vulguis i aquí una 
tenora i allà un fiscorn, to t és un davassall de notes 
musicals. Es clar que aquests són els professionals, 
els que cobren. D'artistes dels altres, teniu raó, no 
en tenim. Teatre, pintura, cinema i músics de gui
tarra, no gaire res. Últimament s'ha format la 
CorariRessò amb més de trenta components. Altres 
entitats col·laboren en fomentar aquests tipus de 
manifestacions, però sempre anem a raure allà 
mateix: falta d'ajut econòmic dels medis oficials.

Durant aquestes festes algunes persones, fa
miliars o amics, han estat malaltes, lo que m’ha 
permès de veure la conducta dels nostres metges i 
francament crec que l ’assistència mèdica que tenim 
o, seria millor dit patim? no és pas satisfactoria.

Dos cassos:
1. Diumenge, 21 de Desembre, cap a les 10 

del mati un pare amb un fill enfebrat avisa pel te

lèfon de la policia municipal el metge que se l’hi 
ha indicat que està de guàrdia. Encara estan espe- 
ran que el metge de guàrdia hi passi. A  primera 
hora de l ’endemà avisen el metge que tenen 
assignat i quan a les 9 del vespre el pare que ja 
pensa que aquell dia tampoc irà cap metge, es di
rigeix al consultori, encara resulta que el metge 
s’ofen i li diu que des de les tres de la tarda que 
treballava, feia sis hores! el pare a aquella hora 
ja havia plegat però havia començat a les set del 
matí i n’havia fet nou d’hores en un treball tan
0 més dur que el del metge i probablement molt 
menys remunerat.

2. Ultim dia de l’any, s’avisa el metge del 
consultori que un familiar és al llit a 39 de febre
1 amb l’excusa de que té molta feina et diu que si 
vols que el visiti l’has de portar al consultori.

Són dos cassos, sembla ésser que n’hi ha 
molts d’altres; i crec que ambdós són inadmissibles, 
quan una persona té febre o es troba malament no 
sap que té, si és greu o no, el medicament que ha 
de prendre, i si cal o no que estigui al llit, i aixó 
tampoc ho sap el metge abans de visitar-lo, per 
tant el metge ha d’anar a visitar el malalt si és al 
llit amb febre, i no el malalt al metge.

Ignoro si els quatre metges que hi ha ara 
pel “ Seguro”  més els altres dos que encara treba- 
llan són o no suficients per atendre les necessitsts 
de Cassà; en qualsevol cas cal que compleixin, i si 
no són suficients, ells ho saben, que ho diguin i 
plegats demanarem els que calguin.

Crec que els responsables han de corregir 
aquests fets i si no fos així, faig una crida a tots 
els usuaris perquè siguem nosaltres els que hi 
posem mida.

UN USUARI

C U I A  P R A C T I C A  P E  L ' A G R I C U L T O R
CALENDARI AGRICOLA I RAMADER DEL MES DE FEBRER

AL CAMP. S 'h au rà d 'aprofitar el temps variable 
d ’aquest mes per a portar els fems al càm p i fer. les 
primeres feines de preparació de les sembres de prim a
vera. A últims de mes, si la tem peratura augm enta, es 
pot iniciar l'aplicació d ’adobs nitrogenats de cobertora 
per als cereals,

CONREUS. Es generalitza la sem bra de patata p ri
merenca a les zones m itjanes. Es comencen també les 
sembres d'herba a les prades i dels cereals que s ’hagin 
de collir pel juny-juiiol.

HORTA. A més de les espècies indicades per a! mes 
anterior, es sem bren pastanagues i  raves.

ARBRED ES I V IN Y E S. S ’acaben els treballs de poda 
i d ’empelt, així com les noves plantades. Una altra fei
na im portant és l'adob i fem ada d'aquestes. Advertim 
que és convenient aplicar en profunditat adobs fosfa- 
tats i potàssics.

JARDINERIA. No essent ja  freqüents les gelades, a 
m itjans de mes es poden fer esqueixos de geranis i sem
bres de m uguet, lliris, gardènies y  verbenàcies.

AVICULTURA. Degut a haver acabat la muda i tam
bé a l ’augment de llum diürna, s'intensifica notable
ment la posta. Aquests ous de febrer són molt apre
ciats per les m estresses de casa p el seu bon tamany.

RAMADERIA. Encara que avui ha perdut im portàn
cia, degut a ia  cria racional del bestiar, encara és tra
dicional en aquesla època l'engreix dels animals desti
nats a carn, que es fa a base de blat de moro i altres 
cereals, amb la finalitat de que augmentin de pes. Tam
bé es procura, des de temps antic, la parida dels porcs, 
a fi de que, després del període de la lactància, puguin 
ja  m enjar alim ents tendres i rics en vitamines, collits a 
la prim avera que s ’acosta. Avui, amb la tendència que 
hi ha a obtenir l ’engreix en poques setmanes, això té 
un interès secundari.
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INFORMACIÓ LABORAL
Encetem avui una nova secció del Brollador, 

que preten ésser un consultori laboral, o millor dit 
un lloc on es resolguin consultes i es manifestin 
opinions sobre aquests tipus de temes

ció: una indemnizació igual a divuit mesades 
del sou cotitzat.
-IN V A L ID E S A  PERMANENT TO TAL PER 
A  LA  PROFESSIO HABITUAL. Prestació:

En aquest número per tal d’iniciar el diàleg 
parlarem de les situacions dTNCAPACITAT PER 
A TREBALLAR.

El treballador que es troba impossibilitat per 
a treballar sigui a causa d’accident de treball, enfer- 
metat professional i accident o enfermetat comú, 
està necessàriament en alguna de les situacions que 
ara exposarem, normalment d’una manera successi
va:

1. INCAPACITAT LABO RAL TRANSITO 
RIA, ens hi trobem sempre que per alguna malaltia 
o accident el metge ens fa la baixa. Aquesta situa
ció pot durar fins divuit mesos, i acreditant la 
nostra situació amb els certificats metges 
cobrarem a la mateixa empresa del dia 4 
al 20 el 60 °/o del sou cotitzat i el 75 o/0 
un cop passats els primers 20 dies.
Hi ha sectors o fàbriques que en determinats mo
ments el 100 °/o del sou perquè així ho tenen 
pactat per conveni (transport, construcció).

una pensió del 55 °/o de la base reguladora, 
que en els treballadors de menys de 45 anys 
podrà ésser una indemnització igual a 40 
mensualitats de la base reguladora. 
-IN V A L ID E S A  PERMANENT ABSOLUTA 
(Per tot tipus de treball). Prestació: 100 °/o 
del sou del treballador, pensió per a tota la 
vida.
—G RAN INVALIDESA. Persones incapaces 
de valdré’s per si soles. Prestació: Pensió del 
150 °/o del sou.

- Es concedeixen per la Comissió Tècnica Qua
lificadora Provincial.

- La pensió o les indemnitzacions es determi
nen aplicant el tant per cent corresponent sobre la 
base reguladora, que en atenció al sou cotitzat i a 
les diferents contingències es modifica.

- En el cas de que a causa d’enfermetat o 
accident es perdi el dret a tornar-se incorporar a 
l’empresa sense tenir-lo a una invalidesa total, és té

2. INVALIDESA PROVISIONAL. Aquelles 
persones que passats els 18 mesos de duració de 
la incapacitat laboral transitòria no s’han curat o es 
preveu no es curaran, estan en aquesta situació en 
tant es soluciona la seva invalidesa.

3. SITUACIONS D’ INVALIDESA 
-IN V A L ID E S A  PERMANENT PARCIAL 
PER A  LA  PROFESSIO HABITUAL. Presta

El Col·legi La Salle de la nostra població acompleix aquest proper mes 
de març el seu primer centenari. Realment és una data importantíssima i 
a més tractant-se d'un col·legi d'ensenyança. Per les seves aules han passat 
gran nombre de cassanencs il·lustres, i la població creiem que ha d'estar 
reconeguda per la dedicació dels germans de les E.E. C.C. a la formació 
de la nostra juventut.

Ha arribat a la nostra redacció l'Avanç del Programa commemoratiu, 
que també s'ha repartit arreu, actes de tota mena que culminaran en la Festa 
principal el diumenge dia 29 de març.

Però d'entre els actes trobem a faltar-n'hi un. La reposició de l'antiga 
placa que donava nom al carrer dels "Hermanos", que en un mal moment 
va canviar-se. Creiem que serien aquestes festes una oportunitat inmillorable 
per tornar a rotular el carrer amb el nom de Germà Agustí, que fou el primer 
director del Col·legi ara fa ja cent anys. Els vei'ns ho han demanat insisten- 
tament, la majoria de la població també ho desitja. Solament l'Ajuntament 
té la paraula. Demanem que es respecti la voluntat popular.

dret a la prestació d’atur.

Aquesta secció resta oberta a qual
sevol pregunta, aclaració o comentari que 
hom vulgui fer sobre temes i problemàtica 
laboral, tant per part obrera com patronal.

Tindran preferència les notes d ’interés 
i caràcter general, a ix í com les que es refe
reixin a sectors industrials de la localitat.
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Centrals nuclears 
i radiactivitat

Tal com  vàrem  dir en un inform e anterior sobre 
«Les centrals nuclears en el m ón», la majoria dels 
països industrialitzats o en vies de desenvolupa
m ent, sigui quin sigui el seu sistema polític o eco
nòm ic, i encara que disposin d 'altres recursos 
energètics, han adoptat les centrals nuclears com  
a alternativa vàlida per substituir el petroli en la 
producció d'electricitat.

A ixò no obstant, les centrals nuclears tenen, en 
general, una im atge desfavorable. Hi ha qui les re
laciona am b la bom ba atòm ica quan, en realitat, a 
causa de la seva constitució, és físicam ent im pos
sible que puguin provocar cap m ena d'explosió  
nuclear. D 'altra banda, en els 26 anys que fa que  
existeixen centrals d 'aquest tipus, m ai han  
produït un accident m ortal per motiu nuclear.

Una altra causa de tem or és la radiació.

La radiació, però, es una vella coneguda.

L 'hom e està subjecte a la radiació natural proce
dent del sol i de l'espai exterior.

Tam bé està exposat a la radiació de m aterials ra- 
diactius presents a la terra, a les cases, als ali
m ents i a l'aigua que consum .

L'aire que l'hom e respira conté gasos radiactius i 
fins i tot el seu propi cos tam bé és radiactiu. El ni
vell d 'aquesta radiació natural varia segons l'a lti
tud, la geologia de l'indret i els m aterials que ha
gin servit per conétruir les vivendes.

A  més de la radiació natural, l'hom e està exposat 
a fonts de radiació que ha creat ell m ateix, com  és 
ara aparells de Raigs X i altres fonts em prades per 
a usos mèdics, rellotges am b quadrants fosfores
cents, aparells de televisió, etc.

T am b é  les centrals nuclears produeixen radiació, 
encara que els increm ents de nivell resultants a 
l'exterior d 'aquestes són m olt febles, unes cent 
vegades més petits que la radiació natural, a la 
qual hem  estat, estem  i estarem  sotmesos inevi
tab lem ent.

Els nivells de radiació, quan es mesuren pels seus 
efectes biològics (dosi de radiació equivalent), 
s'expressen generalm ent en milirems. Com  més 
milirems, major és l'efecte biològic.

Les recom anacions internacionals imposen que 
els treballadors de les centrals nuclears no rebin 
una dosi anual que sobrepassi 5 .000 milirems, pe
rò exigeixen que, per al públic en general, no 
s'ultrapassi una dosi deu vegades més petita, és a 
dir, 500 m ilirems. A ixò no obstant, per a les m o
dernes centrals, a la majoria dels països — entre  
ells Espanya— s'exigeix que, per !a població que 
viu als voltants de la m ateixa, la dosi no passi de 5 
m ilirem s, és a dir, encara 100 vegades menys.

Els valors que s'obtenen en la pràctica, són molt 
inferiors a aquest límit de cinc milirems, ja que 
s'aconsegueixen mesures de l'ordre d'un milirem. 
A questa posició tant prudent, ve com a conse
qüència de l'interés en obtenir nivells de radiació 
tan t baixos com  sigui possible, augm entant-se  
així el m arge de seguretat de la població.

C om parem  aquesta dosi, deguda solam ent a la 
proxim itat d 'una central nuclear, am b les que, per 
efectes naturals, reben els habitants d'algunes  
ciutats (entre les que s'inclouen M adrid  i Barcelo
na).

Dosi de radiació natural anual
Nova York 100 milirems
Londres 100 »
Paris 120 »
Madrid 130 »
Barcelona 100 »
Kerala (India) 440 »

Dosi addicionals
1 Radiografia gastrointestinal 150 milirems
1 Radiografia denta! 20 »
1 Viatge transoceànic

en avió, anar i tornar 4 »
365 hores de televisió 1 »

Dosi adicional deguda a la proxim itat d'una central nuclear......... 1 milirem per any

J. B. (continuarà)
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Busque estas figuras en el rectángulo.

1 N R L E E D
M G E E H S S
ñ H T F L 0 B

1 A S 1 E 1 R
B M E H C S T
S L 1 V N L 0
E R D E A M L
L 0 N R P 0 0

II

1

comenzando donde indica la fie- 
cha, que recorra todas las casi
llas. En esta trayectoria debe 
leer los nombres de siete ciuda
des del Reino I  nido.

HJ

3

TJ
CRUCIGRAMA

HO RIZO NTALES. -  1: Vocal. -  
2: Lienzo que se pone enroscado en la 
cabeza para cargarse algún peso. -  3: 
Al revés, nombre femenino. -  4: Ai re
vés, radical hidrocarbonado de dos car
bonos. -  5: Perteneciente al edema. -  
6: l o o  de ios Estados Unidos de la Amé
rica del Norte. -  7  : Al revés, tal vez. 
quizá. -  8: Altar en que seofrecen sacri
ficios. -  9: Preposición.

VERTICALES. -  1: Conjunción 
copulativa. -  2: Composición lírica. -
3: Dícese del ciervojovenque todavía no
ha padreado. -  4: Al revés,asemeja. ̂  
5: Sujetará fuertemente. -  6: Al revés, 
terreno cercado destinado a semillero. 
-  7: Oveja que cría m  cordero de otra 
madre. -  8: Eo femenino, pronombre 
demostrativo. -  9: Abreviatura de Oeste.

Entre estos dos dibujos existen ocho diferencias.

J


